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اولینموافقتبرایتشکیلدانشگاهملی
کتاب »رنســـانس ایران؛ دانشـــگاه ملی ایران و شـــاه« ابعاد مختلفی از جریان تشـــکیل دانشـــگاه در ایران و 
شـــکل گیری آموزش عالی به شـــکل و شـــمایل امروز را تشـــریح کرده است. کتابی به قلم علی شیخ الاسلام، 
موســـس و رئیس دانشـــگاه ملی ایران که »فرهیختگان« از اوایل مردادماه بخش های مختلف آن را منتشـــر 
ی دانشگاه ملی را از زبان خود تشریح  کرده است. در ادامه انتشار گزیده این کتاب، نویسنده دلایل راه انداز

کرده و زمینه های شکل گیری فکر تاسیس دانشگاه ملی را توضیح داده است که در ادامه می خوانید. 

پس از صرف ناهار شـــاه به تنهایی رفت در یکی از ســـالن های بســـیار مجلل دانشـــگاه نشست و بعضی از 
دانشـــجویان را که یا از او خواســـته بودند یا خودش خواســـته بود به طور انفرادی به حضور پذیرفت. قریب به 
یک ساعت پس از صرف ناهار سرتیپ ایادی که طبیب مخصوص شاه بود آمد به محوطه دانشگاه و به 
من گفت اعلی  حضرت می خواهند شـــما را ببینند. به معیت او رفتم به ســـالنی که شـــاه تنها در آن نشسته 

یادی ماموران مستحفظ آمریکایی ایستاده بودند.  بود و فقط در ورودی آن عده ز
هنگام ورود به سالن شاه ابراز محبت و ادب کردو گفت: »واقعا قصد شما از دانشگاهی که گفتید چیست؟« 
من به طور جامع برای او بیان کردم دانشگاه مورد نظر موسسه ای از قبیل دانشگاه های دولتی که نمونه آن 
دانشگاه تهران است، نیست. خرجی برای دولت ندارد و با نفوذ و سوابق خانوادگی که در ایران دارم مردم 
یافت  را به کمک وادار می کنم. مهم تر و بالاتر از همه اینکه از دانشـــجویان وجه مکفی به عنوان شـــهریه در
یافت می دارنـــد. کارها را با مطالعه دقیق و  خواهیـــم کـــرد همان طـــور که در آمریکا ســـالیانه 9 میلیون دلار در
حســـاب شـــده از لحاظ مالی و کادر تعلیماتی انجام خواهیم داد. شـــاه اظهارات مرا منطقی و قانع کننده 
دید و اظهار داشـــت: »برای ادامه مطالعاتی که چند ســـال پیش برای این کار شـــروع کرده اید 25 هزار دلار 

می دهم که مطالعات مذکور را تکمیل کنی تا من هم به این آش نمکی زده باشم.« 
کنون سه سال است  در جواب شاه گفتم: »بار من آنقدر سبک است که خودم توانایی کشیدن آن را دارم و ا
یس و  ی و درآمدهای ملکی خودم در ایران هم چیزی از ایران نمی خواهم و از درآمد حق التدر از ارث پدر
مشـــاوره حقوقی در موسســـات حقوقی وال اســـتریت درآمد زائد بر مخارجم دارم و قصد کمک و پشتیبانی 
معنوی شما است و بس.« خیلی تعجب کرد که من اهل پول و آجیل نیستم و گفت: »این اولین دفعه است 
ید.«  در عمرم که به کسی خواستم چیزی بدهم و قبول نمی کند و واقعا شما قصد خدمت به مملکت را دار
یغ نخواهد کرد. هنگام خداحافظی دست  اطمینان داد به محض ورود من به ایران از هرگونه پشتیبانی در
مرا به گرمی فشرد و به او گفتم: »اعلی حضرت میل دارم بدانید این دست یک مرد صدیق و جوانمرد است 
ید و حسابش با دیگران جداست و امیدوارم به این نکته توجه کامل بفرمایید.« او هم سری  شما می فشار
به علامت قبول و خشنود تکان داد. اما من راست می گفتم و او دروغ! در این نخستین ملاقات خصوصی 
با شاه که بیش از نیم ساعت طول کشید درک ابتدایی من این بود که مردی است ضعیف و غیر مختار و 
نمی تواند تصمیم قطعی از خودش ابراز کند. از نوع سیاســـتمدارانی اســـت که صدها نفر آنان در تهران به 
منفی و مثبت یا فی اشـــتغال دارند. در ســـطح سیاســـتمدارانی مانند قوام السلطنه و دکتر مصدق نیست. 
ی دیگران بگذارد یا مرید و علاقه مند  به طور خلاصه چیزی از خودش ندارد و نمی تواند اثری از خودش رو
گر معاضدتی نکند  جمع کند. در یک جمله فقط شاه است و راجع به تاسیس دانشگاه ملی هم حداقل ا
مخالفت نخواهد کرد و همین برای من بس است. ساعت 5 بعد از ظهر همان روز جلسه به قول خودشان 
کنوانسیون را در همان سالنی که ایراد خطابه شد تشکیل دادند و عده ای از دانشجویان را که فکر می کردند 
. مع الوصف بیش از دو سوم جمعیت جلسه صبح  مزاحم شاه بشوند، بردند به گردشگاه و میخانه های شهر
در جلسه عصر حاضر شده بودند. شاه را پشت میز خطابه جا دادند و اعضای رئیسه کنوانسیون پهلوی 
او نشســـتند و رئیس کنوانســـیون اظهار داشـــت هر کس مطالبی دارد می تواند از اعلی حضرت ســـوال کند. 
نخست دانشجویی از اینکه دولت ایران مزاحم صنعتی شدن مملکت است، گله کرد و نام یک شرکت 
انگلیسی را برد که در تهران چند میلیون پوند پول ایران را بالا کشیده و رفته و دولت کوچک ترین اقدامی 
نکرده اســـت. چون پیدا بود ســـخن دانشـــجو مســـتند و مســـتدل است شـــاه جوابی نداشت بدهد، گفت 
یادداشت کنید دستور رسیدگی خواهم داد. سپس از دانشجویی سرهنگ زاده گفت پدر او را روز قبل در 
تهران کشـــته اند و هیچ گونه دلیلی برای قتل او ذکر نشـــده و روزنامه ها هم ننوشـــته اند چگونه یک سرهنگ 
قشـــونی به این ســـادگی و بی ســـرو صدایی سر به نیست شده؟ در این مورد هم شاه اظهار بی اطلاعی کرد و 
گفت دستور رسیدگی می دهم. در این موقع عده ای احساسات شان جریحه دار شد و به طور ملایم شروع 

به بدگویی کردند و یک نفر با صدای بلند گفت، دروغ می گویید و رئیس کنوانســـیون از حضار خواســـت 
کت شـــوند و ســـوال بعدی مطرح شـــد که دانشـــجویی از نقص و حتی عدم وجود دادگستری و اعمال  ســـا
نفوذ دولت در دســـتگاه دادگســـتری ســـخن گفت. شـــاه چون جواب قانع کننده ای نداشـــت بدهد، پس از 
چند جمله کوتاه از دکتر پرویز کاظمی که در جلســـه حاضر بود خواســـت که جواب دانشـــجوی مذکور را 
بدهد و او چون به اصطلاح عدلیه چی بود چند دقیقه ای صحبت کرد و چون سوال کننده قانع نشد، شاه 
اشـــاره کرد به من که جواب بدهم و چون ســـوال کننده در ضمن بیاناتش از عدالت و دادگســـتری آمریکا 
ستایش فراوان کرده بود من جواب بی عدالتی در ایران را ندادم، بلکه به عنوان یک دانشجوی حقوق راجع به 
ی آرام شد. در این موقع رئیس  بی عدالتی و ضعف دستگاه قضایی آمریکا شمه ای بیان کردم و جلسه قدر
کنوانسیون زرنگی کرد و مطالب هزینه تحصیلی و سایر مطالب مالی دانشجویان را مطرح کرد تا آخر جلسه 
که یک ســـاعت و نیم طول کشـــید تمام ســـوالات مربوط به کمک هزینه تحصیلی بود که همه را شاه )اعم از 
اینکه بعد از آن، عمل کرده باشد یا نباشد که من نمی دانم( جواب مثبت و ملاطفت آمیز داد. جلسه خاتمه 
یافت بدون درگیری شدید یا زد و خورد. در این جلسه چیزی راجع به تاسیس دانشگاه ملی مطرح نشد.  
بعد از این جلسه کارگردان ها مرا دعوت کردند به شام در هتل محل اقامت شاه که با او صرف می شد. در 
کثرا زن آمریکایی داشتند، تشکیل شد. قبل از  جلسه شام که با حضور شاه و قریب به 200 نفر دانشجو که ا
صرف شام نخست یک نفر آمریکایی که اظهار داشت 15 سال است با شاه دوست است و زبان انگلیسی 
را به او آموخته، از فضایل و مناقب شاه سخن گفت و سپس با زبان انگلیسی پر از غلط بیاناتی ایراد کرد و 
خود را پسر یک سرباز فقیر معرفی کرد و از علاقه شدید خود به دموکراسی سخن گفت. سپس شام صرف 

شد و بعد عده ای دختر خانم های )دانشجوی ایرانی( برنامه رقص و آواز اجرا کردند. 
یکی از این دختر خانم ها کاندیدای ازدواج با شـــاه بود که اســـم او را فراموش کرده ام و انجام نگرفت و پس 
از انجام برنامه شاه و خواهرش فاطمه که همراه او بود جلسه را ترک و به استراحتگاه خود رفتند و بچه ها 
جلســـه را تا پاســـی از شـــب گذشـــته ادامه دادند. من پس از ســـاعتی به خوابگاه دانشگاه رفتم و صبح شاه 
بدون مراســـم بدرقه از طرف دانشـــجویان با هواپیما به واشـــنگتن رفت. در  حقیقت نه کنوانســـیون بود و نه 
قطعنامه ای داشـــت و دانشـــجویان هم به محض حرکت شـــاه به واشـــنگتن به ســـوی خانه های خودشـــان 
ی  متفرق شـــدند. من هم عصر همان روز به اتفاق محســـن حداد با هواپیما به نیویورک مراجعت کردم. رو
یـــکا معرفی کردم و البته  هـــم رفتـــه ســـفر موفقیت آمیـــز بود، چون اولا فکر خودم را بـــه تمام ایرانیان مقیم آمر
به وسیله آنها به عده کثیری در ایران. ثانیا موافقت شاه یا لااقل عدم مخالفت او را نسبت به تشکیل ملی 
جلب کردم. اما باز هم خوب می دانستم راهی بس دور و دراز و پر شکنجه و حرمان در پیش دارم و برای 
ادامه آن ســـخت جانی و ازخودگذشـــتگی فراوان لازم دارم. در نیویورک ضمن اتمام کارهای تحصیلی به 
ی دانشـــگاه های  مطالعات عمیق و همه جانبه در دانشـــگاه ها پرداختم و در حقیقت بیشـــتر مطالعاتم رو
ایالات نیویورک و پنسیلوانیا و ماساچوست بود. چون خانم و بچه ها به ایران مراجعت کرده بودند مجال 
کافی و آســـودگی کامل برای تحقیق و مســـافرت به نقاط مختلف را داشـــتم و با اینکه دو ســـال قبل برای 
مطالعـــه دانشـــگاه ها بـــه ایالت کالیفرنیا و ایلونوی رفته بودم مجدد بـــه آن ایالت ها رفتم و مدت یک ماه در 
گو  گو و یک ماه در شـــهر پل التو اقامت گزیدم و طرز کار و اداره نابغه ای که آن دانشـــگاه شیکا شـــهر شـــیکا
( مرا تحت تاثیر قرار داد و بســـیار اســـتفاده کردم. لکـــن محل اقامت دائمم  را اداره می کـــرد )دکتر هـــا چینـــز
کان شـــهر نیویورک بود. به طور خلاصه به زعم و اعتقاد خودم آنقدر مطالعات جامع و عمیقی نســـبت  کما
ی کرده بودم که فکر می کردم هر دانشگاهی را در آن سامان در  به دانشگاه های آمریکا اندوخته و جمع آور
اختیار من بگذارند از آنچه هســـت بهتر اداره خواهم کرد و محصول عالی تری بیرون خواهم داد چنانکه 
رئیس دانشـــگاه دوک در کار و لبنا یا به تعارف یا به حقیقت به من گفت: »اطلاعات شـــما در این زمینه 
ی جامع و محققانه اســـت که می توانید دانشـــگاهی در خود آمریکا تاســـیس کنید.« چون تعلیمات  به قدر
پای غربی و بالاخص  عالیه در ایران در آن زمان به طور عمده و شاید 99 درصد براساس تعلیمات عالیه ارو
پای غربی بروم و اطلاعاتی از  ی شـــده بود، لازم دانســـتم قبل از حرکت به ایران، به ارو کشـــور فرانســـه پایه گذار
ی کنم. از این جهت به محض فراغت از تحصیل با موفقیت  دانشگاه های کشور های آن سامان جمع آور
پای غربی شـــدم. بســـیار  ی شـــد در اواخر بهار 1959 از آمریکا عازم ارو کامل و مطالعه به شـــرحی که یادآور

سفر باید تا پخته شود خامی/  صوفی نشود صافی تا در نکشد جامی
ادامه دارد...

هدف »شماره« 
توسعه ارتباطات هوشمند دانشگاه آزاد است

نشست هم اندیشی مدیران روابط عمومی و فناوری اطلاعات واحد های 
استان تهران دانشگاه آزاد سه شنبه ۶ شهریور در واحد الکترونیکی برگزار 
شـــد. این نشســـت با هدف تبیین لزوم توســـعه هرچه بیشـــتر »شماره« و 
، دبیر  بهره برداری جامع از این شبکه ارتباطی تشکیل شد. عزیز نجف پور
شورای فضای مجازی و رئیس واحد الکترونیکی دانشگاه آزاد تاکید کرد: 
»برگزاری این نشست در راستای کلان پروژه هوشمندسازی دانشگاه آزاد 
است. دبیرخانه شورای فضای مجازی دانشگاه درتلاش است خدمات و 
سرویس های حوزه های مختلف دانشجویی، فرهنگی، پژوهشی، آموزشی 
... را ایجاد و هماهنگ کند و توسعه دهد. در این راستا چند قید مهم  و
قابل توجه است که شامل حفظ محرمانگی اطلاعات کلی دانشگاه آزاد 
و همچنین اطلاعات مربوط به اشخاص مختلف در دانشگاه می شود. 
اطلاعات دانشگاه نباید بدون نظارت و رعایت پروتکل های مشخص 
از دانشـــگاه خارج شـــود. یکی از اعتراضات مهم دانشجویان این بود که 
چرا اطلاعات ما در سایر پیام رسان ها قرار می گیرد و بدتر از آن دانشگاه با 
چالش های زیادی به دلیل استفاده از پلتفرم های خارجی مواجه بود. در 
دنیای امروز حفظ اطلاعات مساله بسیار مهمی است. وی افزود در همین 
راستا تلاش زیادی کرده ایم با پیام رسان های داخلی تعامل داشته باشیم، 
اما متاسفانه موفق نشده ایم، بنابراین اقدام به توسعه »شماره« کرده ایم تا نیاز 
دانشگاه تامین شود. ما به دنبال ایجاد یک پیام رسان نبودیم، بلکه هدف 
ما ایجاد و توسعه سامانه ارتباطات روشمند و هوشمند در دانشگاه آزاد 
بود. در حال حاضر ادعا می کنیم یک سکوی ارتباطی میان دانشجویان، 
اســـتادان، کارشناسان و مســـئولان بخش های مختلف دانشگاه ایجاد 
کرده ایم که اولا امن اســـت و اطلاعات دانشـــجویان در دانشگاه محفوظ 
می ماند، درثانی سرویس های خاص مطابق نیاز دانشگاه را ارائه می دهد. 
دانشجویان می توانند با همه دانشجویان و استادان دانشگاه آزاد در ارتباط 
باشند، قطعا پیام رسان ها نمی توانستند چنین خدماتی ارائه دهند. این 
امکان بسیار خوبی است که شبکه شهرپایه دانشگاه آزاد که روح و هویت 
یکپارچه و منسجمی دارد زودتر تامین شود.« وی در ادامه گفت توسعه 
ســـامانه ها و ســـکوهای مجازی، ابلاغی و بخشنامه ای نیست، بلکه با 
فعالیت بیشـــتر و تبادل خدمات انجام می شـــود. خواهش ما از مدیران 
و همـــکاران در حـــوزه فنـــاوری اطلاعات و روابط عمومی این اســـت که 
با ســـرعت تمام در فراگیر شـــدن »شـــماره« ســـهم خود را ایفا کنند. طبق 
مصوبه شورای فضای مجازی دانشگاه آزاد تمام ارتباطات دانشگاه آزاد، 
... حتما باید از طریق  اعم از آموزشی، پژوهشی، فرهنگی، دانشجویی و
»شماره« باشد. در ادامه میلاد ارجمندی، مدیر روابط عمومی و ارتقای 
تصویر واحد الکترونیکی، با تاکید بر اینکه چشم انداز استفاده از »شماره« 
بسیار گسترده تر از یک پیام رسان ساده است افزود ترغیب دانشجویان 
، بخشی از فعالیت های روابط عمومی هر واحد  به استفاده از این سکو
دانشـــگاهی محسوب می شود.« زهرا دولتی مدیر کنترل پروژه دبیرخانه 
شـــورای فضای مجازی و شـــهرام حسن طوســـی عضو دبیرخانه شورای 
فضای مجازی ضمن تشـــریح و توضیح ابعاد مختلف پروژه، به بررســـی 
دقیق قابلیت ها و ویژگی های »شماره« پرداخته و توضیحات فنی این 

سکو را به صورت کامل ارائه کردند. 

ساخت خوابگاه   در واحد های دانشگاه آزاد هرمزگان
نشســـت شـــورای خیریـــن دانشـــگاه آزاد اســـتان هرمـــزگان بـــا حضـــور 

محمدحســـین رنجبـــر رئیـــس این دانشـــگاه و ســـیدعباس مســـعودی 
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان هرمزگان برگزار و از خدمات ماندگار 
کنون  و تشریک مســـاعی واقفان و خیران در دانشـــگاه از بدو تاســـیس تا
تجلیل شد. رئیس دانشگاه آزاد استان هرمزگان در این نشست با اشاره 
به خدمات ماندگار خیران و واقفان در بخش های مختلف به خصوص 
توســـعه دانشـــگاه آزاد اظهار کرد: »امروز دانشـــگاه آزاد با داشـــتن بیش از 
5۳ درصد از دانشـــجویان اســـتان هرمزگان به عنوان بزرگ ترین مجموعه 
آموزش عالی در استان هرمزگان مطرح است.« رنجبر با تبیین خدمات 
و ظرفیت های دانشگاه آزاد استان هرمزگان افزود: »دانشگاه آزاد با هدف 
حل مساله و رفع نیاز این استان با راه اندازی رشته های متناسب با صنایع 
کنون توانسته با تزریق 1۴0 هزار دانش آموخته و  و سایر نهاد های اجرایی تا
نیروی انسانی متخصص سهم بسزایی در توسعه استان هرمزگان داشته 
باشد.« وی اجرای عدالت آموزشی در استان هرمزگان را از دیگر اقدامات 
دانشگاه آزاد این استان برشمرد و توضیح داد: »حضور دانشگاه آزاد در 
مناطق محروم و ایجاد زیرساخت های لازم برای ادامه تحصیل جوانان 
نشان از مسئولیت پذیری این دانشگاه دربرابر خواسته های مردم است.« 
رئیس دانشـــگاه آزاد اســـتان هرمزگان، دانشـــگاه آزاد را یک نهاد عمومی 
کید کرد: »برخلاف برخی اظهارات، دانشـــگاه آزاد  غیردولتی خواند و تا
یک دانشگاه خصوصی نبوده؛ چراکه متعلق به شخص خاصی نیست 
، ســـاخت خوابگاه های  و متعلـــق بـــه خود مردم و عموم اســـت.« رنجبر
دانشجویی در برخی واحد های دانشگاهی را از اولویت های دانشگاه آزاد 
استان هرمزگان عنوان کرد و افزود: »با توجه به استقبال دانشجویان برای 
ادامه تحصیل در مرکز استان و جزیره قشم و لزوم مهیاسازی امکانات 
رفاهی آنان، احداث خوابگاه دانشجویی در دو بخش خواهران و برادران 
از اولویت های این دانشگاه است که درصورت امکان با تشریک مساعی 

خیران و واقفان محقق می شود.«

اجرای طرح »کارمند پشتیبان« در دانشگاه آزاد  فارس
سی ونهمین جلسه شورای دانشگاه آزاد استان فارس به میزبانی دانشگاه 
آزاد واحد آباده برگزار شد. رئیس دانشگاه آزاد استان فارس در این نشست 
با اشـــاره به فرصت واحد های دانشـــگاه در راســـتای تبلیغات لازم برای 
انتخاب واحد و جذب نودانشـــجویان اظهار کرد: »وضعیت دانشـــگاه 
آزاد اســـتان فارس نســـبت به هشـــت سال گذشته بسیار مطلوب است 
و به لحاظ مالی این اســـتان در ســـال جاری به ســـودآوری رسیده و این 
فرصت مناســـبی اســـت که هریک از واحد های دانشگاهی به شیوه ای 
خاص ازجمله با تهاتر بدهی های بنیاد شـــهید به غنای اندوخته های 
خویش بپردازند تا از این طریق به بازپرداخت مطالبات بازنشســـتگان 
و کارکنـــان و اعضـــای هیات علمـــی کمک شـــود.« محمدرضا قائدی، 
رمز موفقیت دانشـــگاه آزاد اســـتان فارس را وجود همدلی بین ارکان این 
دانشـــگاه برشـــمرد و افزود: »طرح »کارمند پشـــتیبان« در اســـتان فارس 
به صورت جدی اجرا می شـــود تا طی آن واحد های نیازمند به کارمند با 
پشتیبانی کارکنان توانمند واحد های دارای نیروی مازاد به رفع مشکلات 
آن واحد کمک کنند.« وی متذکر شـــد: »در دانشـــگاه آزاد استان فارس 
بـــا جابه جایی رشـــته ها بیـــن واحد های دانشـــگاهی، وضعیت جذب 
یم بـــا جابه جایی بیش از  نودانشـــجویان بســـیار مطلوب شـــده، امیدوار
100 رشته کارشناسی و بالغ بر 50 رشته کارشناسی ارشد و دکتری امکان 
جذب و افزایش تعداد دانشجویان واحد های دانشگاهی این استان در 

مهرماه تسریع و تسهیل شود.«  

بخشبیستودوم چهخبرازدانشگاه
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